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P L Z E Ň S K É D I E C É Z E

Bruno Bezděk – mladý zvonařský
nadšenec, přečtěte si rozhovor,
který vznikl v Meditační zahradě.
„Dá se říct, že zvony mě
fascinovaly už od malička.“
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3Název kapitoly

Byla jsem požádána mladou inteligentní
ženou plnou optimismu, já, stará žena s IQ za
zenitem, těžce hledajíc důvody k optimismu,
o krátké zamyšlení. Nejlépe o něčem krásném
a povzbuzujícím do nového roku.

Mohu snad hovořit o hudbě a lidech, neboť
jsem hudebník a člověk.

Vzpomínám na maminku svého muže, paní
doktorku, která musela tišit rozhořčení jisté
staré dámy vrátivší se ze své cesty poslední:
„Proč jste mne vtáhli zpátky?! Víte, jaká tam zní
krásná hudba, jak je tam krásně?!“

Zdá se tedy, že podle známé legendy, která praví,
že oficiální hudbou Božího trůnu je hudba Johanna
Sebastiana Bacha, nicméně ve volných chvílích si
Pán pouští díla Mozartova, že je nám dán lahodný
zvuk hudebních tónů v pohybu a čase jako spojnice
světů. Jako zamýšlený projev života, který povznáší
duši do míst, kde si může odpočinout.

Stejně tak lidské slovo s celou váhou svého
poselství má povzbuzovat, laskat a vyjadřovat
soucítění, tvořit krásu…

Krása v noblesním přijetí úkolu života, ve
statečnosti jej nést, v kříži bolesti a smrti, ve

sklonění se před Boží Tváří s hrdostí Božího
dítěte…

Pana prezidenta Václava Havla fascinovala „…
výborná a nepolevující nálada sv. otce dalajlamy
pramenící z jakési nám neznámé vnitřní jistoty,
že všechno dobře dopadne a že to všechno má
neuchopitelný, ale paradoxně i neotřesitelný
prahluboký smysl…" My bychom asi řekli, že
o všem Bůh ví, vše má pod kontrolou, kdo jsme
my, abychom zpochybňovali Jeho plán, o kterém
nepochybujeme, že je v konečnosti krásný…

Koresponduje mi to s větou, kterou pronesl
sv. Jan Pavel II. při svém zvolení papežem, která
mnou hluboce otřásla a se kterou žiji celý svůj
život: „Nebojte se!“

Víte tedy, co je opravdu krásné? Když v každé
situaci, V KAŽDÉ situaci našeho žití totálně
pomineme těch několik tisíciletí, kdy jsme
se vymkli Bohu, postavili Jej vně, stavíme Mu
chrámy, kam se občas jdeme povznést..., a ži-
tou zkušeností nezdárného syna s úzkostnou
pokornou touhou zveme Boží Dílo zpět do nitra
sebe se zvoláním: „KONEJ!“

Jana Klečatská
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4 Co se stalo

Červená středa
Ve středu 27. listopadu se do červené barvy zahalila budova Biskupství plzeňského a kostel

Nanebevzetí Panny Marie ve Františkánské ulici. Tento symbolický akt vyjadřoval hlubokou
solidaritu se všemi, kteří se stali oběťmi pronásledování pro svou víru.

Průvod se vydal centrem Plzně od katedrály sv. Bartoloměje ke kostelu Nanebevzetí Panny
Marie. Zastávky na trase poskytly prostor ke společným modlitbám za oběti, mír a naději. Průvod
se stal okamžikem sjednocení, chvílí, kdy lidé z různých koutů, vyznání i tradic, kráčeli společně
v jednom duchu. Tichý krok účastníků a společná modlitba vytvořily posvátnou atmosféru,
plnou úcty a soucitu.

Výroba adventních věnců
V před adventním týdnu se na mnoha místech naší diecéze vyráběly a případně i následně

žehnaly adventní věnce. Vybrané fotky pochází z Dolní Bělé, z vyrábění adventních věnců na
biskupství a z programu, který pastorační oddělení připravilo pro školu v Rokycanech.

Co se stalo
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Advent klepe na dveře v Meditační zahradě
Komponovaný pořad Advent klepe na dveře v Meditační zahradě už tradičně předznamenává

blížící se adventní dobu. Letos byl pro příchozí navíc připraven malý jarmark před kaplí sv. Ma-
xmiliána Kolbeho s adventními věnci a dalšími drobnými dárky a dekoracemi. Kaplí se poté
odpoledne rozezněla hudba uskupení Trio Ad Libitum i inspirativní mluvené slovo.

Staroplzenecký betlém
Na mnoha místech naší diecéze se během adventu a následných vánočních svátků uskutečnilo

představení Staroplzeneckého živého betléma.
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Okénko pro děti

Barbora Švédová

Během 2. neděle v mezidobí čteme v evangeliu svatého Jana o svatbě v Káně, kde Ježíš
proměnil vodu ve víno. Tvým úkolem je „naplnit“ všechny sklenky a džbány červeným
vínem tak, že je vybarvíš červenou pastelkou.
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Biskup Tomáš se v rámci kanonických vizitací vydal v listopadu do
farnosti Františkovy Lázně. Níže vám předkládáme jeho dopis, který
adresuje této farnosti.

Dopis do farnosti
Františkovy Lázně

Ve Františkových Lázních
dne 24. listopadu 2024

Milý Otče Jene, milá dvojjediná farnosti fran-
tiškolázeňská,

začínám své vizitace v chebském vikariátu
a bylo pro mne radostí strávit čas i u Vás.

Jste společenstvím v mnoha ohledech výji-
mečným. Již jsem to vyjádřil svým oslovením:
ačkoliv podle církevního práva jste dvěma
farnostmi, a to nechci v žádném případě brát
na lehkou váhu, žijete jako propojené spole-
čenství, a tak ve Vašem životě z víry se, jak jsem
měl možnost poznat, nikterak neprojevuje, že
Lomany na rozdíl od vlastních Františkových
Lázní nepatří k farnosti trvale svěřené do péče
řádu Křížovníků s červenou hvězdou.

Jste také společenstvím s velmi proměnlivým
počtem účastníků bohoslužeb, a to kvůli pří-
tomnosti či nepřítomnosti lázeňských hostů.

Jste ale na druhou stranu společenstvím
s velmi stabilní přítomností Vašeho faráře Otce
Jana a pevně věřím, že tomu tak ještě dlouho
zůstane.

Na začátku svého dopisu bych chtěl vyjádřit
radost, kterou mi návštěva u Vás způsobila. Byl
to den, ve kterém jsem mohl postupně objevo-
vat pestrost a intenzitu života Vašich farností.

Již první setkání s paní ředitelkou Domova
dětí a mládeže, paní Jarmilou Štrbákovou, bylo
pro mne radostí a překvapením zároveň. Slyšet
obrovskou pochvalu na vyučování náboženství
jako výbornou a osvědčenou součást nabídky
státního školního zařízení, a to pro úctyhodný
počet 32 žákyň a žáků, to je něco v naší diecézi
téměř výjimečného.

Vím, že za touto radostnou skutečností se skrývá
obětavá, vytrvalá a vynalézavá služba sestry
Benedikty, která na své – od mé vizitace fungl
nové – trojkolce je nejen symbolem, ale přede -
vším hybatelem vyučování náboženství jak na
faře, tak i ve zmíněném Domově dětí amládeže.

Milá sestro Benedikto, chtěl bych Vám zde
veřejně poděkovat za tuto Vaši neúnavnou apo-
žehnanou službu pro Vám tak blízké Františkovy
Lázně. A vím, že neděkuji pouze za vyučování
náboženství, ale i za mnohé jiné, včetně Vaší



ochoty ujmout se vedení pěveckého sboru či
sednout si za varhany.

I další program vizitačního dne, který mi pan
farář připravil, byl důležitý: návštěva místní radnice
a setkání s paní starostkou Lenkou Průšovou
a panem místostarostou Otakarem Skalou.

Vnímal jsem vděčnost za dobrou spolupráci
mezi obcí a farností, za oboustrannou vstřícnost
a vzájemné porozumění. Setkání bylo vstřícné
a já jsem měl možnost poděkovat městu za
finanční podporu při opravě obou kostelů,
a v poslední době především toho lomanského.

I následné setkání s panem starostou Radkem
Jarochem v Libé se neslo v otevřeném a kon-
struktivním duchu. Celému zastupitelstvu Libé
chci vyjádřit své velké poděkování, že nenechává
vytrvalé a téměř sisyfofské usilí Patera Janečka
o opravu nádherného, ale nesmírně zdevasto-
vaného kostela svaté Kateřiny v Libé ve štychu
a je ochotno přispět i ze svých prostředků na
obnovu tohoto skvostu – pamětníka požehna-
ných i pohnutých časů místní obce.

Po výborném obědě u obětavých lomanských
farnic, paní Růžičkové a paní Matfiakové, jsem

se pomodlil desátek růžence ve Vašem nád -
herném kostele sv. Jakuba a pak, tak jako při
každé vizitaci, jsem přinesl eucharistii dvěma
sestrám, které pro své stáří a svůj zdravotní
stav již nemohou přicházet do Vašeho farního
společenství, paní Neuwirthové a paní Pauerové.

Zásadním bodem mého dne zde u Vás ve
Františkových Lázních pak pro mne bylo se-
tkání se členy ekonomických a pastoračních
rad Vašich farností.

A bylo to setkání opět radostné. Slyšel jsem,
jak jste vděční za obětavou a autentickou službu
Vašeho pastýře, za jeho obětavou a systema-
tickou péči o krásu Vašich kostelů. Slyšel jsem,
jakou radost Vám působí společné poutě i na
západočeské poměry velmi povzbudivé počty
dětských účastníků bohoslužeb a ministrantů
okolo oltáře. Z toho všeho mám velkou radost
spolu s Vámi.

S velkou radostí jsem slyšel o Vašich pěších
poutích a moc Vás povzbuzuji, abyste v nich
pokračovali. Potěšila mne i myšlenka zorgani-
zovat cestu do Medjugorje. To je dobrý nápad
a jak jsem slíbil, mluvil jsem již také s panem

9
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vikářem Bauchnerem, aby Váš zástupce mohl
obě tyto Vaše aktivity, tedy společnou pouť do
Medjugorje i pěší poutě zde ve Vašem okolí,
prezentovat jako pozvání pro celý vikariát na
vikariátním setkání kněží. Tak toho, prosím,
využijte, pan vikář čeká, až ho oslovíte.

Hovořili jsme ale také o skutečnostech, které
Vám přidávají nějaké vrásky na čele: slyšel jsem
povzdech, jak se nedaří povzbudit bratry a sestry
z Ukrajiny, kteří se účastní bohoslužeb, aby přijali
pozvání i na následné společné chvíle na faře.
A protože tomuto stesku moc dobře rozumím,
tak se teď konkrétně obracím na Vás, sestry
a bratři, jejichž mateřský jazyk není čeština. To
vůbec nevadí, patříme k sobě, protože naším
nejdůležitějším společným a rodným jazykem
je naše víra. Nebojte se přijít mezi nás, moc o to
stojíme a velmi rádi Vás s otevřenou náručí při-
vítá-me. A tato výzva platí i pro všechny ostatní,
kteří zatím možnost potkávat se někdy i po mši
svaté nevyužívají, což je pro Vaše společenství
docela škoda.

Sestry a bratři, na závěr bych Vám rád položil
na srdce několik věcí.

Rád bych, abyste přemýšleli, zda by nebylo
smysluplné a povzbudivé se jednou za rok na
společnou nedělní bohoslužbu vypravit do
Libé a tak zdůraznit, že si vážíte toho, že jinak
po celý rok několik Vašich spolufarníků dojíždí
za Vámi do Františkových Lázní.

S panem farářem jsme během vizitace
také hovořili o uspořádání liturgického
prostoru v Lomanech a jsem moc rád a vel-
mi oceňuji, že přijal moji prosbu, abyste
v tomto krásném kostele na zásadní svátky
a slavnosti slavili mši dle ritu naší Matky
Církve čelem k lidu.

Sestry a bratři, byl jsem ve Vašem společenství
moc rád, chci moc poděkovat Otci Janovi nejen
za vlídné a otevřené přijetí během celé vizita-
ce, ale především za jeho dlouhou, obětavou
a příkladnou kněžskou službu, a to navzdory
mnoha zdravotním těžkostem.

Otče Jane, tisíceré díky.
Ať radost z víry je Vaše síla!
K tomu Vám vyprošuji požehnání Boha Otce

i Syna i Ducha svatého.
Váš biskup Tomáš



Koločava

7.–11. července 2025 Březí u Čachrova

cyklovýlety společenství sdílení tvoření relax

Ubytování v pokojích či na louce ve vlastním stanu.

Plná penze.

Cena:

dospělí: 2 800 Kč (stan: 2 300 Kč),

děti 2–5 let: 1 000 Kč

děti 5–12 let: 2 200 Kč (stan: 1 700 Kč)

Přihlášky a více informací na: www.bip/kolocava
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Bruno, můžeš nám přiblížit, jak ses dostal
k lásce ke zvonům, co tě k nim přivedlo?

Dá se říct, že zvony mě fascinovaly už od
malička. První výrazný zážitek byl roku 2015,
kdy byly na náměstí vystaveny nové zvony
pro naši katedrálu sv. Bartoloměje. Pak jsme
je sledovali při vyzdvižení a zavěšení do věže.
Během pandemie, kdy bylo vše uzavřené a já
jsem přestal hrát na klavír a na kytaru, jsem
se ke zvonům vrátil. Začal jsem se zajímat, jak

zvon vlastně funguje, kde jsou ty nejvýznamnější
zvony v Čechách a jak zní. Pak jsem objevil
článek o novém zvonu v kostele Nanebevzetí
Panny Marie ve Františkánské ulici, dohodl
jsem si možnost učení, jak správně zvonit,
a postupně jsem zkoumal různé techniky
ovládání zvonu.

Bruno, zajímalo by mě, jestli je nějaký speci-
ální způsob, jakým se na zvon zvoní. Můžeš

Zvon je po staletí symbolem zvěstování, oznamování a pozvání k modlitbě. Jeho rytmus
a zvuk nám odměřuje čas podobně, jako bije lidské srdce. Zvony v kostelích a kaplích býva-
jí často zasvěceny světcům a při zavěšení bývají posvěceny.
Na jednom z benefičních setkání jsme se dozvěděli o potřebě obnovy zvonu umístěného
v Meditační zahradě v Plzni. Za tento projekt restaurování zvonu, výroby jeho nové koruny
a zavěšení srdce kovaného na míru je odpovědný právě náš dnešní host, Bruno Bezděk,
mladý zvonařský nadšenec, s kterým si povídáme o jeho lásce ke zvonům a o počáteční
cestě za řemeslem.

Meditační zahrada
v Plzni – Doudlevcích
má nově zrestaurovaný zvon!
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ovlivnit zvuk zvonu pohybem provazu, nebo
jde jen o pouhé tahání?

Každý zvon má jiné tempo, ložiska a vyvážení.
Každý zvon se ovládá trochu jinak, nikdy jsem
se nesetkal s tím, že bych zvonil na dva zvony
úplně stejným způsobem.

A co elektro pohony? Dokáží se přizpůsobit
specifikům zvonu a jeho technickým para-
metrům?

Ano, moderní elektro pohony mají čidla
a nastavení, která reflektují velikost a vlast -
nosti zvonu. Zohledňují i typ srdce – zda je
padající, nebo létací. Padající srdce naráží
do spodní hrany zvonu a má pomalejší
tempo, zatímco létací srdce zasahuje horní
hranu a je dynamičtější. Správně nastave -
ný motor bere tyto aspekty v úvahu, ale
některé motory tyto rozdíly ignorují, což
zvonu škodí.

Správně zmiňuješ „srdce“ zvonu – to je krásný
termín. Také mi připomíná symbolický význam.
Srdce zvonu udává rytmus, který nás vybízí
k zamyšlení nebo modlitbě. Jakmile během
Velikonoc zvony utichnou, uvědomíme si
prázdno, které jejich ticho zanechá.

Ano, je to zvláštní, jak nám ten rytmus chybí.
Během dne nás zvonění provází několikrát –
ráno, v poledne i večer, kdy oznamuje čas
k modlitbě i konkrétní časový úsek. Zvon byl
jedním z prvních prostředků, který oznamoval
nové dny, důležité události a mnohdy i varoval
před nebezpečím.

Teď bych se vrátil k tvé práci na zvonu v Me-
ditační zahradě. Co jsi zjistil a jaké kroky
následovaly?

Na koncertě v Meditační zahradě jsem
slyšel, že zvon nemá správný zvuk. Paní
Straková, správkyně zahrady, mi umožnila
zvon prozkoumat zblízka. Zjistil jsem, že jeho
zvuk je příliš ostrý a těžko se na něj zvoní.
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Rozhodl jsem se tedy vytvořit pro něj nové,
kované srdce, které by lépe ladilo s tvrdostí
zvonu, a nehrozilo by tak poškození těla
zvonu. Při sundání zvonu jsem také objevil,
že byl zasvěcen Panně Marii Bolestné a jeho
přezdívka „Maxmiliánek“ je jen symbolická,
neboť je umístěn v kapli sv. Maxmiliána Kol -
beho. Vyrobil jsem mu nové dubové jařmo a
uložil ho do nových ložisek. Zvon jsem také
očistil od měděnky a napatinoval, aby nesvítil
zlatým odstínem.

Bruno, ty jsi ještě žákem deváté třídy zá-
kladní školy, která se snaží vás žáky rozvíjet
v mnoha oblastech. Na Waldorfské základní
škole máte už v deváté třídě ročníkovou
práci. Jako téma sis vybral výrobu zvonu, je
to tak? Sám jsi také zmínil, že poslední zvon
v Plzni byl odlit zhruba před sto lety, což je
opravdu velká událost.

Ano, je to tak. Poslední zvon byl odlit kolem
roku 1914 slavnou rodinou zvonařů Pernerů.
Přesné datum jsem nedohledal. Pro ročníkovou
práci jsem se rozhodl pro téma výroby zvonu,
a to nejen teoreticky, ale i prakticky. Rozhodl
jsem se tedy ulít svůj první zvon. Připravil jsem
si slitinu bronzu, takzvanou zvonovinu, vypočetl
tloušťku a připravil šablonu pro hliněnou formu
budoucího zvonu.

Velmi zajímavé! Navíc na zvonu už drobné
změny, jako milimetrové rozdíly v tloušťce,
mohou změnit celý tón, že?

Přesně tak. Tloušťka úderového věnce a průměr
místa, kam dopadá srdce, výrazně ovlivňují zvuk.
Zvony se často ladí na konkrétní melodie, které
souzní s liturgickými nápěvy jako Salve Regina,
Pater Noster nebo Te Deum.

A samotné lití zvonu – to musí být napínavá
chvíle. Je potřeba velká přesnost, že?

Ano, slitina se taví při 1200 °C a poměr mědi
a cínu je zásadní. Při lití velkých zvonů se
forma v jámě nesmí narušit. Často předehří -

váme licí kanálky dřevěným uhlím a dbáme
na to, aby zvonovina zůstala čistá, protože
nečistoty by mohly způsobit praskliny nebo
vady ve zvuku.

Rád bych ještě zmínil, že restaurování
zvonu v Meditační zahradě podpořili
i farníci z kostela Nanebevzetí Panny Ma-
rie z Františkánské ulice v Plzni. I tímto
bychom jim rádi poděkovali. Tobě Bruno
děkuji za rozhovor o restaurování zvonu,
tvé nadšení je velmi inspirativní. Přeji
hodně štěstí na cestě za tvým snem stát
se zvonařem. Věřím, že se s tvými zvony
budeme setkávat stále častěji.

Já také moc děkuji a děkuji za možnost a pří-
ležitost pracovat na obnově zvonu v Meditační
zahradě. Budu se těšit na další setkání.

Za krásný rozhovor děkujemeMarku Roštíkovi
z Meditační zahrady.
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Kámen prostě je. Rostlina či zvíře nejen jsou,
ale jsou také životem. Člověk kromě toho, že je
a že je životem, však také dokáže říci „já jsem“.

Člověk se tak nachází na nejvyšším stupni
vědomí či bytí, když souhlasí se svým bytím,
s Životem (Bohem), kterým je a který je zákla-
dem jeho identity.

Bohužel prvotní hřích (tím, že z vnímání naší
identity vzdálil Boží blízkost a lásku) nám ne-
smírně komplikuje prožití souhlasu s tím, kým
skutečně jsme. Člověk se tak snaží potvrdit sám
sebe svými rolemi, činnostmi, dobrými skutky,
vztahy, potřebou ovládat druhé…

Ježíš byl lidmi opakovaně manipulován ktomu,
aby sám sebe prezentoval v nějaké roli. Proto se tak
houževnatě brání, aby jeho identita byla spojována
s nějakým posláním. Zdá se, že nikdy sám o sobě
neřekl já jsem Mesiáš. Asi nejprůkazněji to zaznívá
v jeho posledních dialozích s veleknězem i Pilátem,
kdy na jejich otázky, zda je Mesiášem či Králem, od-
poví tak, že nezapře tyto své role, ale zároveň s nimi
neztotožní svou identitu, když řekne pouhé    já  jsem.

Z toho vyplývá, že podstatou Ježíšova života
nebyla nějaká role, nějaký skutek – umřít pro

člověka, za člověka, ale dát člověku poznat jeho
pravou identitu. A s tímto poznáním, cestou
k pravému já, k pravé identitě, je teprve spojena
nutnost odumřít nepravému já. Zde nalézá
místo Ježíšova oběť, ve které provází člověka
a dělá své dílo v něm.

K pravé identitě člověka tedy patří zkušenost
naprosté svobody ode všech a ode všeho – tedy
vnímání vlastního bytí jako přebývání v hlubině
Boží. Prosté a naprosté Já jsem.

Toto přebývání v hlubině Boží je však Trojiční.
Boží Já jsem je nejen zcela nezávislé na čemko-
liv, ale paradoxně také hluboce propojené se
vším. Ježíšova identita je v Janově evangeliu
chápaná touto eklesiální perspektivou. Jeho já
jsem, jeho identita, je životodárným propojením
všech. Proto může tak silně zaznít Ježíšovo já
jsemvinný kmen, chléb života… je to druhá
dimenze jeho identity.

V synodální praxi se objevují výše naznačené
děje: čím více je člověk pozorný k sobě, ke
své identitě, ke svému já jsem, tím více vnímá
svou propojenost s druhými a potřebuje s nimi
komunikovat.

Teologické okénko
Já jsem… P. Petr Bauchner

V letošním roce se v této rubrice věnujeme místům v Písmu,
kde od Ježíše zaznělo Já jsem … (cesta, pravda, …). Odka-
zujeme se tím k diecéznímu mottu na rok 2025 „Já jsem ta
cesta“ (Jan 14, 6). V jednotlivých zamyšleních nám budou
tyto Ježíšovy výroky představovat kněží plzeňské diecéze.
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Synodní novinky
Rok 2024 byl prvním rokem tříletého procesu diecézní synody 
v plzeňské diecézi. První etapa diecézní synody skončila a další 
dvě navazující jsou před námi. Biskupa Tomáše Holuba jsme 
se proto ptali, jak hodnotí dosavadní průběh diecézní synody 
a jaké jsou plány do dalšího roku.

Skončila první, „naslouchací“ fáze diecézní
synody. Jak byste celý ten rok zhodnotil?

Byl to rok nesmírně intenzivní, který byl spojen
s co nejširším hledáním, kde vlastně v diecézi
jsme. Moje zkušenost při ježdění po diecézi je
taková, že to, v jaké situaci je naše diecéze, vidí
každá farnost a jednotliví lidé velmi různě. Teď

máme dokument, ve kterém jsme se významnou
většinou všech delegátů shodli, že takto naši
diecézi vidíme.

Bohužel je to také rok, který byl poznamenán
tím, že jeden z tahounů celé diecézní synody,
vedoucí pastoračního oddělení Jindřich Fencl,
odešel po těžké nemoci k Hospodinu. I toto
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patří k zhodnocení prvního roku diecézní
synody.

K Jindřichovi se určitě ještě vrátíme. Mě by
teď zajímalo, jestli byste dokázal zachytit, jak
se lišily vaše představy na začátku prvního
roku synody o tom, jak bude probíhat, od
toho, jak nakonec skutečně probíhala.

Na jedné straně musím říct, že nás čekalo
mnohem více práce. Mnohem víc takové té
poctivé, analytické práce obrovského množství
lidí. V tomto ohledu jsem by velmi lehkovážný
a domníval jsem se, že to nějak dáme. Až pak
jsem viděl, jak obrovské penzum práce to je.
Jak pro generálního vikáře Petra Hrušku, tak
pro celý synodní tým.

Na druhé straně stojí setkání v Johannisthalu,
ta závěrečná třešnička na dortu. Takhle jsem
si představoval, že by to mohlo být – radostná
atmosféra, která dokonce nějak stoupá právě
proto, jak se lidé více a více identifikují s tím, co
ta synoda znamená. Stalo se to, co jsem si přál.
Myslím, že mé přání se naplnilo beze zbytku.

Od jednotlivých delegátů přicházely
během tohoto prvního roku podněty

z farních skupinek a dalších společen-
ství, které se zaměřovaly na tři základní
otázky: misie, uspořádání, hospodaření.
Přinesly podle vás nějaká překvapení? Co
vás z dosud nashromážděných poznatků
nejvíc zaujalo?

Velkým překvapením pro mě bylo, když se
ukázalo, kolik existuje aktivit, které nejsou pří-
mo vázány na struktury církve, ale zároveň ten
křesťanský rozměr podporují. To pro mě bylo
velmi důležité čtení, které bylo úplně jiné, pozi-
tivnější, než jsem si představoval. Překvapila mě
také skutečnost, jak relativně stabilní množství
kněží v diecézi zůstává, nebo dokonce – protože
přišli další – jak se obměňuje. Zaujala mě ta
dynamika, o které se mluvilo mnohokrát – že
obecně všichni vnímáme, že jsme v misijní
diecézi, ale zároveň chceme mít ještě ty klasické
struktury, aniž bychom reflektovali právě to, že
jsme misijním územím. Zaujalo mě, že to bylo
takto jasně řečeno.

První etapa diecézní synody vyvrcholila ge-
nerálním shromážděním v Johannisthalu. Vy
už jste zmiňoval radostnou atmosféru, která
naplnila vaše pozitivní očekávání. Jak byste
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trošku detailněji popsal samotné setkání, ten
čtyřdenní pobyt sta delegátů a delegátek?

Začali jsme modlitbou. Vnímám jako velmi
důležité, že první den byl v tichu věnován tomu,
abychom naslouchali Hospodinu a prosili ho,
aby tam byl při rozhodování s námi. A myslím,
že rekolekce, kterou vedl pater Kotas, probošt
vyšehradské kapituly, byla opravdu intenzivním
vstupem právě duchovního charakteru.

Další dny byly věnovány intenzivní práci
především ve skupinách, které se orientovaly
na jednotlivá témata. Každá z těchto skupin si
vybrala některé téma z těch tří, která jsou součástí
synody. Následovalo schvalování pozměňovacích
návrhů, které právě v těchto skupinách vznikly.
Bylo pro nás velkým překvapením a organizačně
nesmírně náročnou situací to, že jsme počítali,
že těch pozměňovacích návrhů bude třeba
deset. A ono jich bylo přes devadesát. Takže
harmonogram, který jsme měli nastavený, byl
trošku v úzkých, protože bylo třeba v jednotlivých
skupinách projít těch 91 návrhů a pak o nich
ještě jednotlivě hlasovat, aby bylo možné je
zapracovat do základního dokumentu. To byla
velikánská výzva. Ale myslím, že i toto se velmi
povedlo. Noční práce synodního týmu z nedě -
le na pondělí dala vzniknout finálnímu textu
závěrečného dokumentu, o jehož jednotlivých
odstavcích jsme potom hlasovali v pondělí
28. října dopoledne. Proto při závěrečné mši
svaté, slavené v poledne posledního dne, mohl
být tento dokument oficiálně požehnán a já jsem
mohl podepsat rozhodnutí, že bude publikován
jako oficiální výsledek první fáze diecézní synody.

Závěrečný dokument obsahuje 109 odstavců,
schválených bodů. Vznikl na základě pracov-
ního dokumentu. Dokázal byste charakteri-
zovat, k jakým změnám bylo přistoupeno,
typově jaké návrhy byly přijaty? Šlo spíše
o kosmetické záležitosti (přidání slovíček),
nebo třeba některé odstavce úplně vypadly,
případně dostaly úplně novou podobu? Jak
byste tyto změny charakterizoval?

Ty změny nebo návrhy změn měly různé
charakteristiky právě od těch kosmetických,
až po ty, které měnily celé odstavce. Některé
z nich prošly, některé neprošly. Nedomnívám
se, že by došlo k radikální změně směřování
toho dokumentu.

Například se objevilo něco úplně nového – zvýraz-
nění rozdílu mezi Karlovarským a Plzeňským krajem,
který v dokumentu původně vůbec zachycen nebyl.
Objevila se reflexe financování kněží jako něčeho
nedostatečného. Tyto dobré postřehy apřipomínky
ten vznikající dokument velmi dobře posunuly
a doplnily. Nakonec jde o velkou šíři změn.

Musím ještě říct, že právě kvůli těm mnoha
pozměňovacím návrhům už nedošlo ke zcela
pozornému čtení té poslední, ekonomické části.
Proto se mnozí z delegátů potom rozhodli zdržet
hlasování, což v důsledku znamenalo, že některé
změny nebyly přijaty. Vnímal jsem, že pro delegáty,
kteří na těchto návrzích poctivě pracovali téměř
dva dny, to bylo docela velké zklamání. Proto
jsem řekl, že zvláště k ekonomickým tématům
bude přihlédnuto v další fázi synody, a to i přesto,
že nedosáhly dvou třetin hlasů, ale jen 50 %.

Jak už jste zmiňoval na začátku rozhovoru,
nesmíme zapomenout ani na Jindřicha
Fencla. Ten byl vlastně až do svého odcho-
du na věčnost důležitou součástí nejužšího
organizačního týmu synody. V čem byla jeho
role důležitá v rámci diecezní synody? Co se
mění jeho odchodem?

Jindřich byl muž, který se pro synodu nadchl a
mluvil o ní jako o poslední veliké službě, kterou
by rád diecézi nabídl po těch desetiletích, kdy
zde na biskupství pracoval v různých oblastech,
ale především v té pastorační. Byl to on, kdo byl
motorem všech příprav a myšlenek, které vedly
až k synodnímu setkání v Johannisthalu. Je to
tedy člověk, který bude moc a moc chybět nejen
po stránce organizační, ale především teologicky
expertní a řekl bych pastoračně zkušenostní.

Budeme muset hledat jiný způsob práce nebo
jinak rozdělit tu službu v okamžiku, kdy Jindřich
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už mezi námi není. Na druhé straně věříme, že
máme mocného přímluvce v nebi.

Celý příští rok 2025 bude ve znamení druhé
etapy diecezní synody. Co v ní delegáty a nás
všechny diecézany čeká?

Druhý rok bude rokem přemýšlení o tom, jak
různá napětí nebo nesouhlasy, které se objevují
v závěrečném dokumentu, napravit nebo kam
je posunout dál. Zmíním dvě věci. Mluvilo se
o složitosti financování, na jedné straně například
u platu kněží, na druhé o nedostatku peněz na
opravu kostelů. To je velké napětí, k němuž se
musíme postavit poctivě a říct, co s tím budeme
dělat, jak budeme v této záležitosti postupovat
dál. Budou tedy vznikat jakési koncepty toho,
co znamená a jak má vypadat cesta dál.

Dalším bodem je rozdíl mezi strukturou farností,
která ještě v mnohém reflektuje minulou dobu, a
misijním charakterem území, které je v současnosti
realitou. I tohle je napětí a budeme chtít navrhnout
určitékoncepty,kterébudoutatonapětípřeklenovat.

Bude to tedy diskuze o tom, jak jít dál u těch
jednotlivých konkrétních záležitostí (myslím, že
jich bude maximálně osm), které v dokumentu
jsou opisovány jako nesrovnalosti. Jak jít dál tak,
aby to celé naše putování bylo harmonické. Tyto

koncepty pak budou představeny a další podzimní
synodní setkaní bude rozhodovat o tom, který
z těchto konceptů bude rozpracován do zcela
konkrétních kroků. Půjde tedy o práci s konceptem,
který bude řešením pro nyní existující napětí.

Budu opět prosit, aby se do tohoto přemýšlení
skrze delegáty zapojili všichni. Aby to byla cesta,
na které se lidé z farností podílejí skrze svého
delagáta, který s nimi bude o této cestě mluvit
a bude je k ní vyzývat.

Z čeho máte v rámci diecézní synody zatím
největší radost?

Zatím mám největší radost z toho, že to je
proces, který nás sjednocuje. Objevilo se to
jako velké téma i na synodním setkání v Jo-
hannisthalu. Domnívám se, že se ukázalo, že
přes různé názory na mnoho věcí v církvi tento
způsob společného hledání lidi sbližuje. To se mi
zdá zásadní. Abychom šli společně a ta různost
a pestrost byla obohacením, nikoli překážkou.
Jsme jedna parta, která směřuje za Hospodinem
společně a vzájemně si na té cestě pomáháme.

Děkuji za rozhovor.
O prvním roku diecézní synody hovořil

s biskupem Tomášem Holubem Pavel Říha.
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Přihlašování žádostí do Diecézního fondu na podporu
pastoračních aktivit otevřeno

Fond má pomoci farnostem, spolkům a společenstvím na území diecéze pořádat akce pas -
toračního charakteru. Uzávěrka žádostí je 31. ledna 2025. Žádosti se zasílají poštou na adresu
biskupství nebo elektronicky na e-mailovou adresu pastoracni@bip.cz na formuláři, který je
dostupný ke stažení na webu biskupství. O poskytnutí příspěvku rozhodne komise v čele s bis-
kupem, o výsledku budou žadatelé informováni do 15. března 2025.

Chystáme Noc kostelů
1. února 2025 bude spuštěno přihlašování na Noc kostelů, přihlašovat jednotlivá místa můžete

na www.nockostelu.cz.

Plánujeme
Cesta do svobody „Já jsem ta cesta“ – postní duchovní obnova během celé postní doby
ONLINE
• Od 2. března 2025
• Přihlášky na www.bip.cz/cestadosvobody

Pastorační centrum
informuje
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Tvá hůl mě vede – postní rekolekce s biskupem Tomášem v německém Johannisthalu
• 4.–6. 4. 2025
• cena: 3 500/ 3 000 Kč ( jednolůžko/dvojlůžko)
• více na www.bip.cz/reko25

Kreativní víkend pro matku a dceru (12 – 15 let)
Další z oblíbených víkendů, kdy budeme společně tvořit, tančit, sdílet, relaxovat, ale hlavně

si to pořádně užijeme.
• 25.–27. dubna 2025, Březí u Čachrova
• cena: 2 000Kč/pár
• více informací a přihlášky na www.bip.cz/matkaadcera

Víkend pro tátu a dceru – S tebou mě baví svět
• 16.–18. května 2025, Horní Blatná
• Cena: 2 000 Kč/pár
• více informací a přihlášky na www.bip.cz/steboumebavisvet

Můžete se již hlásit na letní akce:
Koločava – rodinná dovolená na kolech pro všechny velké i malé nadšence nejen do cyk-
listiky, ale i do společného bytí, sdílení a výletování.
• 7.–11. července 2025, Březí u Čachrova
• více informací a přihlášky na www.bip.cz/kolocava

Komunio – Letní škola: Z vody a z Ducha. Úvod do teologie svátostí
Další pokračování letního vzdělávání

• 3.–9. srpna 2025, Březí u Čachrova
• více informací a přihlášky na www.bip.cz/komunio

Proběhlo
V adventu proběhly vánoční programy pro děti

Školy se zúčastnily adventních programů na biskupství. V letošním roce navštívilo biskupství
na 800 žáků ze 14 základních a středních škol. Děti měly možnost přiblížit si postavu sv. Barbory,
napsat Ježíškovi k narozeninám a dovědět se něco více o adventu. Každý si z tohoto setkání
odnesl výrobek, který je pro něj připomínkou společného setkání.

O tyto tradiční adventní programy je velký zájem. Další podobnou akci pro školy biskupství
chystá v postní době před Velikonocemi.
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Diecéze plzeňská
Níže nabízíme stručný přehled vybraných akcí na rok 2025.

2. března – 27. dubna Cesta do svobody, online
Postní duchovní obnova online nese letos podtitul „Já jsem ta cesta“, který vychází z motta

diecéze na rok 2025. Součástí obnovy je každodenní modlitba i setkání v online skupin -
kách jednou za týden. Více informací i odkaz na přihlášení najdete na stránkách biskupství
www.bip.cz/cestadosvobody.

4.–6. dubna Postní rekolekce s biskupem Tomášem, Johannisthal
Již 4.–6. dubna 2025 proběhne postní rekolekce s biskupem Tomášem na téma „Tvá hůl mě

vede. (Mojžíš jako průvodce na cestě naděje)“ v krásném německém exercičním domě Johan-
nisthal (Windischeschenbach, Německo). Více informací na www.bip.cz/reko25.

11.–13. dubna Drakobijec, Dešenice
Víkend pro tátu a syna proběhne v Dešenici od 11. do 13. dubna. Těšit se můžete na společně

strávený čas i krásu společenství. Přihlášky a další informace na: www.bip.cz/tataasyn.

Co se chystá

Veškeré plánované akce najdete na www.bip.cz



25.–27. dubna Kreativní víkend pro matku
a dceru, Březí u Čachrova

Víkend plný společného bytí, tvoření, pro-
cházek i rozhovorů čeká na maminky a jejich
dcery ve věku od 12 do 18 let v Březí u Čachro -
va od 25 do 27. dubna 2025. Tématem bude:
Marta – smrt a život. Více informací a přihlášky
na: www.bip.cz/matkaadcera.

16.–18. května S tebou mě baví svět, Horní
Blatná

Čas pro tátu a dceru nabídne víkend od
16. do 18. května. Horní Blatná bude hostit akci
s názvem S tebou mě baví svět, která je určená
všem tatínkům s jejich dcerami. Těšit se můžete
na společně strávený čas, výlet i další dobro-
družství. Další informace i přihlášku najdete na:
www.bip.cz/steboumebavisvet.

23. května Noc kostelů, celá diecéze
23. května proběhne další ročník Noci kostelů.

Více informací najdete v rubrice Pastorační
centrum informuje.

7.–11. července Koločava, Březí u Čachrova
Letní rodinná dovolená na kolech se i letos uskuteční v Březí u Čachrova. Od 7. do 11. červen-

ce budeme společně vyrážet na cyklovýlety, ale také se koupat a hrát různé hry. Podrobnější
informace i odkaz na přihlášení najdete na: www.bip.cz/kolocava.

3.–9. srpna Komunio, Březí u Čachrova
Letní škola o církvi se letos uskuteční opět v Březí u Čachrova od 3. do 9. srpna. Přijměte

pozvání ke společně strávenému času, který naplníme společenstvím, vzděláváním, dobrým
jídlem i kulturním programem. Prostě Komunio! Více informací a odkaz na přihlášení najdete
na stránkách biskupství: www.bip.cz/komunio.

10.–16. srpna ÚLeT, Březí u Čachrova
Prázdninové setkání pro mladé ve věku 14–18 let se bude konat 10.–16. srpna 2025 v Březí

u Čachrova. Společně strávený čas, trocha dobrodružství, (krátký) výlet, povídání, gangy, pro-
mítání a mnoho dalšího. Více informací na: www.bip.cz/ulet25.

Cheb
1. prosince – 31. ledna Fotografie, které našly domov, Cheb

V kostele svatého Mikuláše a Alžběty si můžete od prvního prosince až do 31. ledna prohlédnout
výstavu fotografií s názvem Bezdomovci, nebo umělci? Fotografie, které našly domov.
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24 Co se chystá

18. prosince – 6. ledna od 11.00 do 15.30 Výstava betlémů, Klášter Teplá
Srdečně vás zveme na výstavu betlémů do galerie Čeledník v klášteře Teplá. Vystavené

budou papírové betlémy Vojtěcha Kubašty a Pavla Peciny ze sbírky Lenky Scholzové,
doplněné o tradiční kusy z klášterního depozitáře. Po 6. lednu až do 2. února (Hromnic)
bude možné výstavu zhlédnout na objednávku, tel. 702 447 212 nebo 774 334 491. Vstupné
dobrovolné.

Klatovy
Od 7. ledna Manželské večery, Klatovy

Zveme všechny mladé páry na Manželské večery. Jádrem večera je diskuze k tématu pou-
ze vás dvou. U stolků pro dva v Café Olivier v Klatovech, s dobrou večeří a později i s kávou
a dezertem. Budete se tak cítit jako na rande. Série osmi témat kurzu vychází z křesťanských
hodnot a je určena pro každý pár v dlouhodobém vztahu. Cena 3800 Kč/pár. Více informací na
www.manzelskevecery.cz.

Plzeň-město
1. ledna od 10.00 Pontifikální mše, Plzeň

Na zahájení nového roku 2025 bude biskup Tomáš sloužit slavnostní mši svatou v plzeňské
katedrále svatého Bartoloměje.

2. ledna od 15.00 Zpívání pro všechny u jesliček, Plzeň
Ve čtvrtek 2. ledna proběhne v kostele svatého Jana Nepomuckého v Plzni zpívání u jesliček.

Všichni jsou srdečně zváni.

4. ledna od 16.00 Koncert Quo Vadis, Plzeň
Skupina Quo Vadis vystoupí v sobotu 4. ledna od 16:00 v kostele Nanebevzetí Panny Marie

v Plzni na podporu Tříkrálové sbírky.

5. ledna od 15.00 Staroplzenecký betlém, kostel u Ježíška v Plzni
Přijďte si připomenout příběh o narození Ježíše a společně si zazpívat koledy. Následovat

bude v 16.30 i poutní mše svatá.

6. ledna od 16.30 Staroplzenecký betlém, katedrála svatého Bartoloměje
Přijďte si připomenout příběh o narození Ježíše a společně si zazpívat koledy. Malým betlémem

společně zahájíme charitní Tříkrálovou sbírku.

21. ledna od 19.30 Chvály, Plzeň
Přijměte srdečné pozvání ke společné modlitbě chval. Každé třetí úterý v měsíci se scházíme

v přízemí biskupství – v diecézním sále. Budeme rádi za všechny, kteří se chtějí k této společné
modlitbě připojit.

Plzeň-sever
10. ledna od 18:30 Oblátský večer chval, Dolní Bělá

Večer chval proběhne na faře v Dolní Bělé.



Kreativní víkend

25.–27. dubna 2025 Březí u Čachrova

Tvoření–relax–společné bytí–procházka

Téma: Marta – smrt a život

Cena: 2000 Kč/pár

Více informací a přihlášky na:

www.bip.cz/matkaadcera



26 Co na to Písmo?

Milé čtenářky a milí čtenáři,
náhodou jsem kdysi vyslechl vyprávění tatínka o

jedné odpovědi mého dědečka Josefa (1892–1983).
V polovině 50. let za ním přišel jeden z militant-
ních komunistů ve Městě Touškově a snažil se
ho přesvědčit, že by se měla založit nová církev
nezávislá na Vatikánu. Jeho řeč začínala slovy:
„Pane plukovníku, vy jste takový církevník…“
Dědeček ho vyhodil, a tak jen prohloubil sou-
družské vědomí o „nespolehlivosti inteligence“…
a také rodině „vylepšil“ kádrový profil.

Celek deuteronomistické historiografie popisuje
v těsné návaznosti na Zákon proniknutí Izraele

na území Kanaánu, cestu ke zřízení vlastní mo -
narchie, její nástup a pád. To vede k úvahám
o rozsahu celku Zákona. Pokud budeme jako
hebrejská Bible počítat knihy Samuelovy a Krá-
lovské jako jednu a jednu, pak máme spolu velký
celek popisující svět od stvoření po babylonské
zajetí označovaný jako Enneateuch (devět
svitků). Ze skutečnosti, že Jozue dokončil dílo
svěřené Mojžíšovi a Izraeli, působivě doložené
na samém konci Joz 24 třemi pohřby – Josefo-
vých kostí, Jozua a velekněze Eleazara, někteří
mluví o Hexateuchu (šest svitků). Heptateuch
(sedm svitků) je podobná teorie připojující

Co na to Písmo?

Vaším králem je Hospodin, ne já…
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k Tóře ještě knihu Soudců. Opačně dělí někteří
biblisté Enneateuch na Tetrateuch (čtyři svitky)
a dtr., tedy nepočítají k Zákonu Deuteronomium
a navazující knihy. Vidíme teorie, které k Zákonu
přiřazují 4 nebo 6 nebo 7 nebo 9 knih; přidržíme
se však dále tradičního Pentateuchu, tedy pěti
knih Mojžíšových.

Posledně jsme dospěli k Bárakovi a Déboře,
nyní je na řadě soudce Gedeon v Sd 6–8 a pří-
běh jeho potomků v Sd 9. Příběh tohoto snad
nejtypičtějšího představitele knihy je v mnohém
poučný. Dojemné je už jeho povolání, kdy jej Boží
posel zastihne na poli, kde se snaží ukrýt před

bezohlednými Midjánci alespoň trochu obilí,
které vyklepává holí, aby nevyvolal hluk, který
by ho prozradil. Je si vědom své nepatrnosti
a s andělem polemizuje, ale také přináší oběť
Hospodinu, po níž Boží posel zmizí. Prvním
úkolem mladého soudce je zničit pohanský
Baalův oltář, odtud dostává přízvisko Jeruba-
al, tedy Baalův odpůrce; pozoruhodná je pak
i obhajoba tohoto činu ústy jeho otce proti
Baalovým ctitelům, kteří za zbořený oltář chtějí
Gedeona zabít, otec se jich ptá, jak se odvažují
vést spor za Baala?

Gedeon se pak chce na případě dvou zkoušek
s ovčím rounem přesvědčit, že je Hospodin s ním
pro boj s Midjánci, nejprve má být ráno mokré
jen rouno na suchém povrchu, podruhé opačně.
Při rozhodujícím tažení na Hospodinův příkaz
drasticky sníží počet bojovníků nejprve ze třiceti
tisíc na deset tisíc a následně po zkoušce u potoka
ubyde jen tři sta „jednodušších“ vojáků, kteří
při nočním přepadení tábora nepřátel zůstávají
stát s polnicemi a rozbitými džbány, zatímco se
nepřátelé ve zmatku pobijí navzájem. Gedeona
„drží“ především jeho víra v Boha Izraele, který
mu poskytuje důkazy své přízně.

Resentiment Efraimovců řeší Gedeon smírně
a diplomaticky, při provádění klatby nad
nepřáteli (Oréb, Zéb, Salmuna, Zebach) je
však nekompromisní. Stejně nekompromisní
je při odmítnutí kralování nad Izraelem: „Ne -
budu vaším vladařem, ani můj syn nebude
vaším vladařem. Nad vámi bude vládnout
Hospodin!“ (8,23). Avšak právě naivita i ne -
důslednost jeho četného potomstva vede
k smrti téměř všech synů (vyjma Jótama)
rukou Gedeonova levobočka Abímeleka
v Šekemu (Sd 9).

Přes tento smutný závěr je příběh soudce
Gedeona poučný v mnohém, nejprve poráží
nepřítele Hospodina Baala, pak nepřátele Iz-
raele Midjánce, nato mírní nespravedlivý hněv
Efraimitů, věrně vede boje s nepřáteli, přitom
odolá i pokušení po vládě. Kéž si dokážeme
vzít poučení i pro sebe!

Vaším králem je Hospodin, ne já…  P. Pavel Větrovec  



28 Diecézní centrum mládeže

DCM
Diecézní centrum mládeže

DCM, Františkánská 11, Plzeň 301 00 (vchod vedle Muzea církevního umění)
Facebook: DCM Plzeň • Instagram: dcm_plzen • YouTube: DCM Plzeň
web: dcmplzen.cz • e-mail: dcm@bip.cz. Neváhejte se na nás s čímkoliv obrátit.

Proběhlo:
LIVE setkání kurzu Učedníci-misionáři

Od září se 21 mladých účastní kurzu růstu ve víře, který probíhá částečně online, částečně živě.
O víkendu 22.–24. listopadu jsme zažili live setkání, na kterém jsme zažili spoustu úžasných

věcí. Během víkendu jsme například poznali a navštívili organizaci K srdci. Slyšeli jsme silné
životní příběhy lidí, kteří ztratili domov; jak řeší svou situaci a co jim vlastně organizace K srdci
může poskytnout za pomoc a podporu. Čas na DCM byl plný radosti, smíchu, sdílení, poznávání,
ale také modlitby, ztišení, uvědomění, že jsme tu proto, abychom se navzájem potřebovali, a že
jsme Bohem milováni.

Zdenka
Velmi zajímavé byly dopolední přednášky. Jedna z nich se týkala tří pilířů, které nás, lidi, oddělují

od zvířat a které nám dávají určitou oporu na cestě životem. Právě života se poté týkala druhá
přednáška, a to jeho začátku a konce. Nejvíce mě ale zaujalo odpolední setkání s paní Vavruš -
kovou a dalšími lidmi ze spolku „K SRDCI“. Mohli jsme vyslechnout silné příběhy lidí z ulice, ale
také ocenit snahu tyto lidi zaměstnat, dát jim určité hmotné zabezpečení a zároveň jim ukázat
cestu ke Kristu. Vždyť všechno hmotné pomine, nemáme se starat o věci pozemské, ale hledat
Boží království. Právě to je to nejcennější, co každý může dostat.

Vojta
Na druhém živém setkání učedníků-misionářů jsem zažil nová přátelství, prohlubování vztahů

a dozvěděl jsem se nové informace, ať už něco o sociální nauce církve, počátku a konci života,
nebo o spolku K SRDCI, který se snaží pomoct zapojit lidi bez domova zpět do společnosti, ať
už prací, nebo poskytováním jídla a oblečení či ubytování.

Sam



TVOŘIVÝ beYOUtifull
Tento víkend se sešlo poměrně hodně holek, myslím, že jsme si to užily. Zažily jsme krásné

chvály, pekly jsme cukroví. Vyráběly jsme přáníčka a zašly jsme se podívat na vánoční trhy. A jako
bonus jsme vystoupaly na věž katedrály.

Verča
Moc se mi líbil čas strávený v kapli, jak modlitba, tak večerní chvály. Byla příjemná atmosféra,

provoněná Vánocemi. Líbilo se mi, že tu byl více volný program. Mohly jsme si povídat, hrát hry
a prostě odpočívat. Že to nebylo tak časově organizované.

Linda
Cítila jsem se příjemně v kolektivu, i když jsem nejdříve nikoho neznala. Jelikož nejsem věřící,

bylo hodně aktivit, které jsem předtím neznala. Ale moc se mi líbily chvály. O akci jsem se do-
zvěděla od svého bratra, který na DCM chodí.

Terezka

Pravidelná setkání:
• Úterý 18.00 společenství svatého Josefa pro mladé pracující na DCM.
• Středa 19.00 Studentská mše sv. v kostele NPM (možnost svátosti smíření od 18:45).
• Středa 20.00 Vysokoškolské společenství HORA ve farním sále nebo na DCM.
• Čtvrtek 16.30 Spolčo teenagerů, převážně středoškoláků na DCM.

Připravované akce:
Více o všech našich akcích včetně přihlašování najdete na dcmplzen.cz/akce.

Maraton Pána prstenů
Promítání prodloužených verzí Pána prstenů v sále na DCM. A to v sobotu 1. února od 13 hodin

(maraton skončí kolem jedné hodiny po půlnoci, je možnost přespat na DCM). Zváni jsou všichni.

Deskoherní neděle
Odpoledne 2. února od 14 hodin bude DCM otevřeno všem, kteří by si chtěli zahrát deskové

hry a zažít společenství trochu jinak. Vůbec nevadí, pokud jste se s deskovkami zatím příliš
nesetkali – všechny tu přivítáme, všechno vás naučíme, a hlavně se pobavíme. Ať už s partou,
rodinou, či sami, přijďte!

V lednu se spustí přihlašování na letní akce:
• Quest pro holky a kluky 12–15 let, týden zaměřený na společenství a víru (13.–19. 7.)
• a Minitab pro ministranty/ky a scholu ve věku 10–18 let (24.–30. 8.).

Probíhá přihlašování na Jubileum mládeže 2025, které se koná 28. července – 3. srpna 2025
v Římě. Tato pouť je určena pro mladé ve věku 16–30 let. Ústředním programem je putování ke
svatým branám. Vše vrcholí společným putováním na Tor Vergata, slavením vigilie a závěrečné
mše svaté s papežem Františkem. Neváhejte a hlaste se, ceny už jen porostou. Aktivní mladí naší
diecéze mohou požádat o finanční příspěvek. Více se dozvíš na našich stránkách.

Veškeré informace a přihlašování najdeš na: svetovednymladeze.cz.
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30 Z charitního života v západních Čechách

Pozvání k Tříkrálové sbírce
„Christus mansionem benedicat“ neboli: „Ať Kristus požehná tomuto domu.“ Toto požehnání

budou v písmenech K+M+B psát koledníci svěcenými křídami na futra, dveře či vrátka za zpěvu
koled při jubilejním 25. ročníku Tříkrálové sbírky, organizovaném Charitou Česká republika.
Koledování tříkrálových skupinek proběhne ve dnech 1.–14. ledna 2025. Ve stejném termínu
budou na některých veřejných místech rozmístěny i statické kasičky.

Na pomoc potřebným bude možnost přispět i dalšími způsoby. Pokud se s koledníky ne-
potkáte, je na oficiálním webu sbírky www.trikralovasbirka.cz celoročně otevřena platební
brána (online kasička), do níž je možné vyplnit PSČ, obec či název konkrétní charity, a vybrat
tak místo, kde darované peníze pomohou. Darovat lze také bankovními převody s uvedením
variabilního symbolu koledující organizace nebo prostřednictvím QR kódů charit, které bu-
dete moci nalézt na části tříkrálových pokladniček nebo v letácích. Všechny možnosti včetně
konkrétních variabilních symbolů a QR kódů jsou k nalezení na webu Diecézní charity Plzeň
(www.dchp.cz).

Koledující organizace předem formulují záměry své pomoci, které jsou pak schvalovány
diecézní tříkrálovou komisí, v jejímž čele stojí Mons. František Radkovský, emeritní biskup
plzeňský a současný prezident Diecézní charity Plzeň. Záměrů je pro 25. ročník sbírky připra-
veno pět desítek a jsou zveřejněny jak na webu Diecézní charity Plzeň, tak na oficiálním webu
www.trikralovasbirka.cz. Ze zdrojů Tříkrálové sbírky jsou pak podpořeny vybrané charitní sociální
služby, starající se například o handicapované, seniory, matky s dětmi v tísni, lidi bez domova,
děti ze sociálně znevýhodněných poměrů, chronicky nemocné a další. Přímá pomoc ze sbírky
jde také potřebným jednotlivcům i rodinám vytipovaným ve farnostech.

Z charitního života
v západních Čechách



25. pátý ročník Tříkrálové sbírky dostal ke svým polokulatým narozeninám jako dárek pro všechny
zúčastněné hymnu. Píseň Tři králové pro sbírku složil a nazpíval populární písničkář Michal Horák
a je k poslechu např. na platformě Spotify a s výpravným videoklipem ke zhlédnutí na YouTube.

Biskup Tomáš Holub zahájí Tříkrálovou sbírku v obou krajských
městech diecéze a vyjde zde na koledu

V obcích a městech plzeňské diecéze se připravuje řada místních zahájení a další doprovod-
ných akcí. Do několika z nich se zapojí biskup plzeňský Tomáš Holub. V pondělí 6. 1., právě na
svátek Tří králů zahájí dopoledne Tříkrálovou sbírku v Karlových Varech za účasti hejtmanky
Karlovarského kraje Jany Mračkové Vildumetzové a primátorky Karlových Varů Andrey Pfeffer
Ferklové. Průvod královské družiny s koledníky vyrazí v 10 hodin od Magistrátu města Karlovy
Vary k Hlavní poště, před níž proběhne slavnostní zahájení sbírky spojené s požehnáním ko-
ledníkům. Poté spolu tři králové vyjdou na koledu Kraje + Města + Biskupství. Ve stejný den
proběhne zahájení Tříkrálové sbírky v Plzni, a to v mázhauzu plzeňské radnice od 16 hodin.
Koledníci se pak na voze taženém pivovarskými koňmi svezou ke katedrále sv. Bartoloměje.
Zde se odehraje vánoční příběh v podání Staroplzeneckého Živého Betléma a otec biskup
požehná koledníkům. V úterý 7. 1. pak biskup Tomáš vyrazí i v Plzni na koledu Kraje + Města
+ Biskupství spolu s hejtmanem Plzeňského kraje Kamalem Farhanem a primátorem města
Plzně Romanem Zarzyckým.

Výběr z připravovaných tříkrálových akcí
Bor

5. 1. 2025 – tříkrálový koncert od 17:00 hodin v kostele sv. Mikuláše v Boru. Účinkuje Kirchenchor
Pleystein, Borský chrámový sbor, Dětský sboreček.

31



32 Z charitního života v západních Čechách

Domažlice
4. 1. 2025 – slavnostní zahájení Tříkrálové sbírky ve 13:00 v Kostele Narození Panny Marie
26. 1. 2025 – poděkování koledníkům v domažlickém kině od 14:00

Cheb
5. 1. 2025 – zahájení Tříkrálové sbírky od 10:00 při mši svaté v chrámu sv. Mikuláše a Alžběty
11. 5. 2025 – od 18:00 tříkrálový koncert Birch Town ve farním sále

Karlovy Vary:
6. 1. 2025 – od 10:00 půjde průvod z magistrátu směrem k hlavní poště, zde proběhnou pro-

slovy a požehnání koledníkům. S biskupem plzeňským Tomášem Holubem koledníky pozdraví
hejtmanka Karlovarského kraje Jana Mračková Vildumetzová a primátorka města Karlovy Vary
Andrea Pfeffer Ferklová. Posléze společně vyrazí na koledu Kraje + Města + Biskupství.

7. 1. 2025 – od 18:00 tříkrálový koncert v kostele Nanebevstoupení Páně ve Staré Roli, vystoupí
unikátní „ukulelový“ soubor LeLeBand.

9. 1. 2025 – tříkrálový běh s čelovkou, meandr Ohře, trasa 2,6 km, registrace od 16:30, start v 17:00

Klatovy
3. 1. 2025 – Zahájení Tříkrálové sbírky od 15:00 Na zahradě Domova pokojného stáří Naší Paní,

Václavská 12

Koloveč
5. 1. 2025 – od 17:00 tříkrálový koncert v kostele

Nýřany
6. 1. 2025 – od 17:00 tříkrálový koncert v kostele sv. Prokopa v Nýřanech, vystoupí děti z místní ZŠ

Plzeň
4. 1. 2025 – od 16:00 vánoční koncert Quo Vadis v kostele Nanebevzetí Panny Marie na podporu

Tříkrálové sbírky
5. 1. 2025 – SCHOLA pod vedením A. Švehly ve 14 hodin v kostele sv. Jana Nepomuckého,

Chodské nám., vánoční koncert ve prospěch Tříkrálové sbírky
6. 1. 2025 – zahájení Tříkrálové sbírky v mázhauzu plzeňské radnice od 16:00, pak převoz kole -

dníků na voze taženém pivovarskými koňmi ke katedrále sv. Bartoloměje, zde Staroplzenecký
Živý Betlém, biskup plzeňský Tomáš Holub požehná koledníkům

7. 1. 2025 – dopoledne bude v Plzni koledovat biskup Tomáš Holub při koledě Kraje + Města +
Biskupství s hejtmanem Plzeňského kraje Kamalem Farhanem a primátorem města Plzně
Romanem Zarzyckým

Poběžovice
11. 1. 2025 – slavnostní zahájení Tříkrálové sbírky v Kostele Nanebevzetí Panny Marie od 13:00

Toužim
4. 1. 2025 – tříkrálový koncert pěveckého sboru Cantus De Velas od 14:00 hodin v kostele
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Vážení zákazníci,
rádi bychom Vám poděkovali za Vaši přízeň a podporu, kterou jste nám projevovali při

každé návštěvě našeho Karmelitánského knihkupectví v roce 2024. Vaše spokojenost
je pro nás na prvním místě, a proto se budeme i nadále snažit zajistit kvalitu i kvan-
titu duchovní literatury pro děti a dospělé, která posiluje víru, rozvíjí duchovní život
a přináší praktické rady pro každodenní život v Kristu. Jak jistě víte, v naší prodejně
nabízíme i devocionálie, liturgické potřeby, klášterní produkty a pestrý výběr kvalitního
mešního vína. To vše vám budeme nabízet i v roce 2025. Navíc pro vás rozšiřujeme
nabídku v podobě křesťanských vyšívaných obrazů, keramických plaket svatých od
Gustava Fifky z Klatov a medové svíce od dodavatele z Bílých Karpat.

Dále u nás naleznete kříže (keramické, dřevěné i z mosazi), výběr ze soch i sošek
svatých, svící (ke svátosti křtu, k příležitosti prvního svatého přijímání, paškálů i svící
oltářních). V naší prodejně naleznete mnohé pro připomínku Boží přítomnosti i zkrášlení
svého domova.

Karmelitánské knihkupectví nabízí duchovní poklady pro každého, kdo hledá inspiraci
a posilu své víry.

Děkujeme Vám za Vaši přízeň a těšíme se na Vás v Solní ul. č. 5.

Karmelitánské
nakladatelství
informuje
Bc. Tereza Pošvec Matyášová
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Knižní a jiné novinky
Klára z Assisi a Anežka Česká
Františkánské sestry a světice
Ludmila Pospíšilová
Nakladatel: Karmelitánské nakladatelství

Knížka Ludmily Pospíšilové je nejen poutavým životopisem
dvou světic, ale i srozumitelným úvodem do františkánské spi-
rituality a skvělým nahlédnutím do jejích kořenů. Hluboký vztah
mezi svatou Klárou a svatou Anežkou totiž patří k mimořádným
jevům v dějinách spirituality. Klára prožívala hluboké duchovní
porozumění s Františkem z Assisi a v lásce ke Kristu se stala
jeho duchovní dcerou. Anežka Přemyslovna se stala klariskou
v době, kdy byl František už několik let mrtvý. Právě Klára jí ovšem předá to, co sama
dostala od Františka, a tak se stává její duchovní matkou. Lze říci, že Anežka Česká ve
svém duchovním i řeholním úsilí čerpala přímo od zdroje. Publikace je cenná svým
komplexním přístupem i řadou jedinečných detailů a souvislostí (františkánská chudoba,
pokora a minorita; vztah sv. Anežky ke sv. Ludmile; založení Anežského kláštera aj.).

Abakuk
biblickým textem provází Petr Vaďura
Petr Vaďura
Nakladatel: Biblion z.s.

Před dávnými časy hledal prorok Abakuk v Jeruzal émě odpověď
na otázku, odkud se ve svě tě bere zlo. A proč ho navzdory modlit -
bám tolika zbožných lidí dobrý Bůh dopouští. Kazatel a rozhlasový
redaktor Petr Vaďura si tu otázku nad biblickým textem klade znovu
a v mnohdy polemickém rozhovoru s Abakukem jde na dřeň toho,
co obnáší život věřícího člověka v rozbitém a rozděleném světě.
Dennodenně. Pradávné příběhy brýlemi současných inspirativních
osobností. Text biblických knih ve stravitelných denních porcích.

Komentáře, které vtahují text na kolbišt ě současného světa. Bible čtená tady a teď.

Nepřehlédněte informace Karmelitánského knihkupectví
Otevírací doba leden 2025:
Po: 8:30–12:00, 12:30–16:30
Út: 9:00–12:00, 12:30–17:00
St: 9:00–12:00, 12:30–17:00
Čt: 9:00–12:00, 12:30–17:00
Pá: 8:30–12:00, 12:30–16:00
So, Ne: zavřeno

Provoz prodejny a aktuální novinky z Kar-
melitánského knihkupectví Plzeň můžete
sledovat i na Facebooku nebo na webovém
portálu eshop.cirkev.cz.
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Pořád v pohybu
O cestě z deprese, Bohu, sportu, svatosti a církvi
Angelika Pintířová, Anežka Wiewiorková
Nakladatel: Cesta

Boromejka Angelika Pintířová je pořád v pohybu. Pracuje
v pasťáku, moderuje pořad v Českém rozhlasu, angažuje se
v Papežských misijních dílech nebo ve Sdružení Ackermann-
-Gemeinde a ještě k tomu dokončuje doktorát. Zatímco dřív ji
velké množství činností a zvýšený pocit odpovědnosti přivedly
do deprese, ze které jí pomohly až léky, dnes už ví jak zpomalit
a udělat si čas na odpočinek. V knižním rozhovoru odpovídá nejen na to, jestli se na
lidi s psychickými problémy nedíváme v katolickém prostředí skrz prsty, ale také na
otázky výchovy dospívajících, kněžského svěcení žen, hledání Boží vůle, smrti nebo
svatosti.

Bohové jste vy
Bohumil Hrabal, Pavel Hošek
Nakladatel: Biblion z.s.

Spisovatel a doktor pr áv Bohumil Hrabal pro šel řadou profesí:
byl skladníkem, výpravčím, pojišťovacím agentem, dělníkem
v hutích, baličem starého papíru. Myšlení autora spojovaného
s živelným vypravěčstvím a hospodskou historkou mělo ovšem
i duchovní rozměr. To, co pozorní čtenáři dosud jen tušili, potvrdil
nedávný nález nahrávek Hrabalových adventních promluv na
faře v Libici nad Cidlinou. Už jako sedmdesátník v nich Hrabal
nejen odhaluje vzácnou citlivost k posvátnému rozměru života,

ale vykládá své odmítnutí právnické kariéry a příklon k lidem na dně jako svou cestu
„malého Krista“.

Zázraky Terezie z Lisieux
Camille Burette
Nakladatel: Doron

Kniha vychází u příležitosti stého výročí svatořečení francouzské karmelitky Terezie
od Dítěte Ježíše, patronky misionářů. I když předkládá jen úzký výběr ze všech divů
a zázraků, které se na její přímluvu udály a stále dějí po celém světě, je svým obsahem
fascinující. Ukazuje nám totiž, jak věrně Terezie dodržela svůj dvojí příslib: „Své nebe
budu trávit konáním dobra na zemi.“ „Sešlu na zem déšť růží.“ Z předmluvy biskupa
diecéze Bayeux a Lisieux: Konstatuji, že některé dopisy katechumenů, které dostávám
před jejich křtem, přímo vypovídají o tajemné přítomnosti sv. Terezie na jejich cestě
obrácení. Při čtení knihy zažijeme doslova „cestu kolem světa“: s tou, která v mládí
toužila projít celou zemí, a přitom žila v přísné klauzuře, se ocitneme doslova na všech
kontinentech.



Název kapitoly
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8. 1. 17:30 – Praha, kostel sv. Voršily, eku-

menická bohoslužba s kard. Kochem

9. 1. 17:00 – Plzeň, návštěva domova
sv. Zdislavy

10. 1. 10:00 – Plzeň, návštěva domova
sv. Alžběty

13. 1. 10:00 – Plzeň, návštěva domova
sv. Aloise

15. 1. 9:30 – Žlutice, vikariátní konference

Z diáře emeritního
biskupa Františka

Titulní fotografie: Motto plzeňské diecéze na rok 2025, autor: Marek Koňařík. Další fotografie: Jiří Strašek, Soňa Pikrto -
vá, Václav Beneš, Marek Roštík, fotoarchiv Pastoračního oddělení, fotoarchiv DCM Plzeň.

Vážení čtenáři, vítáme také vaše obrazové a textové příspěvky do Zpravodaje,
které můžete posílat na adresu zpravodaj@bip.cz nebo poštou
(nám. Republiky 35, Plzeň, Plzeň, 301 00).
Web plzeňské diecéze: www.bip.cz.
Těšíme se na vaše příspěvky.

20.–21. 1.Praha, Plenární zasedání ČBK

27. 1. 10:00 – Meclov, návštěva charitního
domova

29. 1. 10:00 – Klatovy, návštěva charitního
domova

Komunio
3.–9. srpna 2025

Březí u Čachrova

Úvod do teologie svátostí

Na společně strávený čas se těší www.bip.cz/komunio

„Z vody
a z Ducha“

Vlastimil OMI, Petra a další



Cesta do svobody
postní obnova ONLINE

začínáme 2. března
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1. 1. 10:00 – Plzeň, katedrála sv. Bartolo-
měje, pontifikální mše svatá

6. 1. 9:00 – Karlovy Vary, zahájení Tříkrálo-
vé sbírky a koledování

16:00 – Plzeň, mázhaus radnice,
zahájení Tříkrálové sbírky a žehnání
koledníkům

7. 1. 9:00 – Plzeň, Tříkrálové koledování

8. 1. 17:30 – Praha, kostel sv. Voršily, eku-
menická bohoslužba s kard. Kochem

13. 1. 18:00 – Plzeň, Diecézní pastorační
rada

14. 1. Karlovy Vary, ekumenické setkání vede-
ní tří církví (ŘKC, CČSH a CČE)

15. 1. 10:00 – Praha, Školská komise ČBK

18. 1. 10:00 – Plzeň-Litice, setkání synod-
ních delegátů

20.–22. 1. Praha, Plenární zasedání ČBK

Z diáře biskupa Tomáše
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